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Зараз наша краіна перажывае самы глыбокі і маштабны крызіс з часоў развалу СССР. Пасля падзеяў, 
звязаных з ростам даляра і яго адсутнасцю для вольнага ўжытку ў эканамічнай дзейнасці, можна сардэчна 
запрасіць амаль усё тутэйшае насельніцтва ў клуб палітычных ды эканамічных аўтсайдэраў.  Адсутнасць 
вольна-канвертуемай валюты абавязкова прывядзе да абвалу ўсёй эканомікі. Ужо цяпер многія фірмы і 
прадпрыемствы апынуліся на мяжы банкруцтва. 

У кожнага, хто прайшоў дарогамі вайны, 
свае ўспаміны, якія хочацца захаваць, пе-
радаць іншым. 

Напярэдадні Дня Перамогі ў госці да вучняў 
Лужаснянскай базавай школы прыйшлі ветэ-
раны педагагічнай працы Аляксандра Цітаўна 
Шылёнак, Жана Трафімаўна Даніковіч, Людміла 
Фёдараўна і Віталь Уладзіміравіч Альшэўскія, 
Клара Іванаўна і Яўген Канстанцінавіч 
Бараноўскія. 

У чэрвені 1941-га, калі свет ахапіла полымя 
вайны, яны былі дзецьмі. Вайна ўнесла свае 
карэктывы ў іх лёсы – чэпкая дзіцячая па-
мяць захавала жахі таго часу. Гэтымі суровымі 
ўспамінамі былыя педагогі падзяліліся са 
школьнікамі. Аповяды пра жыццё на акупа-
ванай немцамі тэрыторыі, пра голад, страх 
за родных і блізкіх, пакуты ў канцлагерах, 
гераізм  мірных жыхароў не пакінулі дзяцей 
абыякавымі. Школьнікі даведаліся, што іх 
аднагодкі ў гады вайны дапамагалі партыза-
нам – збіралі ў лясах кінутую нямецкую зброю, 
былі сувязнымі партызанскіх брыгад, а пасля 
Перамогі, не зламаныя перажытым, знайшлі 
сваю дарогу ў сталае жыццё, стварылі сем‘і, 
выхавалі дзяцей.

У якасці падзякі за цікавую гутарку вучні 
Лужаснянскай школы ўручылі дзецям вай-
ны кветкі і салодкія падарункі, а каб гасцям 
перадаўся радасны настрой доўгачаканага 
траўня 1945-го, павіншавалі іх святочным кан-
цэртам.

Ян Сведка.

Пасля ж таго, як напрыкан-
цы мінулага тыдня людзі 
змялі з паліцаў магазінаў 

найбольш запатрабаваныя та-
вары і цэны заўважна выраслі, 
некаторыя аналітыкі пачалі га-
варыць пра тое, што эра больш-
менш заможнага існавання 
для бальшыні грамадзянаў 
сыходзіць у нябыт, а на зьмену 
ёй прыходзе час татальнага пад-
зелу на невялікі адсотак вельмі 
заможных і вялікі адсотак збяд-
нелага насельніцтва. Гэты новы 
для многіх расклад мае і свой 
назоў: “лацінізацыя краіны”.

Пачаўся імклівы адток 
фінансавых рэсурсаў ад 
насельніцтва, ад дробнага і ся-
рэдняга бізнэсу.  На імклівым 
збядненні хтосьці зарабляе: мы 
ўсе робімся бяднешымі, а нехта–
багацейшым.

Усе чакаюць вялікай 
прыватызацыі і з‘яўлення 
афіцыйных алігархаў. Чаканая 
гіперінфляцыя з падзеннем бе-
ларускага рубля прывядзе да 
таго, што Беларусь, як маленькі 
Савецкі Саюз больш існаваць не 
будзе!

Крызіс кіравання некалі 
разбурыў усю савецкую сістэму, 
прывёў да яе лацінізацыі – 
жахлівага сацыяльнага  рассла-
ення. Нас жа цяпер чакае дру-
гасная лацінізацыя , чакае з-за 
таго, што за часамі Лукашэнкі 
ў краіне так і не адбыліся рын-
кавыя рэформы, не прыйшлі 
новыя тэхналогія і не запанаваў 
здаровы прагматызм ва ўсіх сфе-

рах жыцця. Таксама прычыны 
сёлетняга крызісу трэба шукаць 
і ў тым, што ў Беларусі не адбы-
лося змены элітаў. Шмат у чым 
палітычны клас Беларусі захаваў 
пераемнасць з партыйным 
мінулым. Сучасны палітычны 
клас Беларусі не ведае іншай 
сістэмы і нават не чуў пра іншыя 
формы кіравання.

Недасканаласць камандна-
адміністрацыйнай сістэмы  
заключаецца ў адыходзе ад 
адказнасці пры прыняцці 
рашэнняў і, як вынік, у адсутнасці 
доўгатэрміновых праграмаў 
і планаў.  Вярхі сыходзяць ад 
адказнасці, прымаючы хаатыч-
ныя, сырыя рашэнні і спуска-
юць іх зверху, а нізы асабліва ня 
тлумяць сабе галовы і робяць 
адпіскі.

Камандна-адміністрацыйная 
сістэма спараджае аўтарытарнае 
лідэрства. Аўтарытарны лідэр, як 
правіла, – дрэнны прафесіянал.  
У перыяды крызісу ён пачынае 
паводзіць сябе імпульсіўна і 
робіць адну памылку за дру-
гой. У выніку сама камандна-
адміністрацыйная сістэма ў 
цэлым аказваецца перад пагро-
зай распаду і ўсё толькі таму, 
што аўтарытарная лідэрства – 
саамы неэфектыўны механізм 
кіравання для прыняцця адэк-
ватных рашэнняў у перыяды 
сур‘ёзных выпрабаванняў. 
Аўтарытарнае лідэрства ў свой 
час прывяло да гібелі СССР 
менавіта ў перыяд крызісу.

Кіраўнік Беларусі ў апошнія 

паўгады паводзіць сябе даволі 
імпульсіўна. Большасць яго 
каментарыяў эмацыйныя, 
бо знаходзіцца ён у стане 
разгубленасці і не ведае, як 
быць. Адна з яго «збаўчых» ідэяў 
– вяртанне да часоў Андропава 
з закручваннем гаек і найстра-
жэйшай дысцыплінай. Ідэя аб-
сурдная па сутнасці

Тут важна адразу ж агава-
рыцца, што беларуская ма-
дэль сацыяльна-арыентаванай 
эканомікі была створана не 
Лукашэнкам. Ён – усяго толькі 
імпульсіўны аўтарытарны лідэр, 
якога палітычны клас калісьці 
падтрымаў, каб не было зме-
ны элітаў і можна было б за-
хаваць звыклую камандна-
адміністрацыйную сістэму 
кіравання.

Цяперашні крызіс можа ўсё 
змяніць. Зараз Лукашэнка па-
стараецца захаваць уладу ўсімі 
даступнымі сродкамі, нават на 
шкоду палітычнаму класу. Хут-
чэй за ўсё, менавіта так і адбуд-
зецца. Цяперашні палітычны 
клас, хутчэй за ўсё, збяднее раз-
ам з усімі.

Як мяркуюць аналітыкі, 
цяперашні палітычны і 
эканамічны крызіс будзе насіць 
катастрафічны характар для 
большасці беларусаў – альбо ў 
бліжэйшы час, альбо ў агляднай 
будучыні. Цяперашняя сістэма 
кіравання абрынецца. Тут маг-
чымыя два сцэнары.

1. Абвальванне будзе адбы-
вацца паступова, калі Лукашэн-

ку ўдасца атрымаць крэдыты 
для выратавання беларускай 
эканомікі, і ён пастараецца і 
далей прытрымлівацца сацы-
яльнага кантракту з беларускім 
палітычным классам. Пасту-
пова адбудзецца пераход да 
алігархічнай сістэмы кіравання 
са значным паглынаннем 
эканомікі расейскім бізнэсам.

2. Абвальванне будзе 
катастрафічных і імгненным, калі 
падтрымкі не атрымае і крэдытаў 
ніхто не дасць. У гэтым выпадку 
ён захоча заключыць сацыяль-
ны кантракт з іншымі сіламі, не 
на карысць існаму палітычнаму 
класу. Цалкам магчыма, што свя-
дома рыхтуецца трансфармацыя 
беларускай сістэмы кіравання 
з сацыяльна-арыентаванай 
эканомікі ў алігархічную.  Гэта 
будзе азначаць змену элітаў і 
ператварэнне нашай краіны ў 
еўрапейскую Лацінскую Амеры-
ку з дзікім расслаеннем і нуля-
вой вертыкальнай мабільнасцю. 
У гэтым выпадку таксама вар-
та чакаць паглынання нашай 
эканомікі расейскім бізнэсам, 
але, праўда, у нас з‘явяцца свае 
дамарослыя алігархі на чале з 
вышэйшым кіраўніцтвам краіны.

Гэта два скрайнія сцэнары, маг-
чымыя і прамежкавыя варыянты. 
Магчыма, хутка мы будзем жыць 
зусім у іншым грамадстве, на 
жаль, больш бязрадасным, калі 
многім   давядзецца спазнаць 
усе жахі лацінаамерыканскага 
побыту.

Рэдактар.

ізноў С тане народ

выбуховая 
небяСпечнаСць

Сярод злачынстваў, якія здзяйсняюцца ў сфе-
ры абарачэння адмысловых прадметаў і рэчываў, 
незаконны выраб і продаж агнястрэльнай зброі, 
боепрыпасаў, выбуховых рэчываў і прылад 
з‘яўляюцца найбольш распаўсюджанымі. Летась 
пракуратурай раёна і Віцебскім РАУС узбуджана 
па арт. 295 УК РБ 20 крымінальных спраў, з іх 12 
накіраваны ў суд.

На жаль, не ўсе ведаюць, што катэгарычна за-
бараняецца чапаць, паднімаць, зрушваць выбу-
хованебяспечны прадмет з месца, спрабаваць 
абясшкодзіць; паддавацца паніцы; паліць і ка-
рыстацца матэрыяламі, якія лёгка ўзгараюцца 
; сотавымі тэлефонамі; перасоўваць прадметы, 
змешчаныя ў непасрэднай блізкасці з выбухова-
небяспечным рэчывам.

Але ж не толькі сучасная агнястрэльная зброя, 
боепрыпасы ўяўляюць істотную небяспеку для 
жыцця і здароўя грамадзян. Час ад часу пра сябе 
нагадваюць «водгаласы вайны»…

На тэрыторыі раёна ў лясных масівах, дзе 
вяліся баі, і ў наш час досыць часта знаходзяць 
выбуховыя прылады. Так, напрыклад, у студзені 
бягучага года ў в. Макарава пры правядзенні 
земляных працаў выяўлена 27 авіябомбаў «АТ-8» 
часоў вайны, якія абясшкоджаны сапёрна-
піратэхнічнай групай. Не адзінкавыя факты, калі 
людзі, знайшоўшы вышэйназваныя прадметы, 
захоўваюць іх дома, на дачных участках або збы-
ваюць, перавозяць, перадаюць ... 

Захоўванне нават малаважнай колькасці 
патронаў, прыдатных для вытворчасці стрэлаў (і 
нават аднаго), ужо ўтворыць склад злачынства і 
вабіць крымінальную адказнасць.

Асоба ж, якая добраахвотна здала наяўныя 
ў яго зброю, боепрыпасы і выбуховыя рэчы-
вы (незалежна ад колькасці), вызваляецца ад 
крымінальнай адказнасці, акрамя выпадкаў іх 
збыту. 

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Покліч	 волі»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	
зрабіце	бесплатную	падпіску.	Калі	
не	жадаеце	атрымліваць,	то	так-
сама	патэлефануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Рэдакцыя	 «Покліч	 волі»		
змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	 выдання.	Дзеля	 размяш-
чэння	 абвесткі	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	 пра-
вы	спажыўца,	працаўніка,	то	даем	
эфектыўныя	 парады	 па	 абаро-
не	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	 Звяртайцеся	 на	 адрас	
газеты	«	Покліч	волі	».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	 падзяка.	
Словам,	сувенірам.

ПОГЛЯД РэДАктАРА НАшы ЗемЛЯкіахвярай крызіС у

крызіс дайшоў і да Віцебску, жыхары 
якога рынуліся канвертаваць квіткі 
нацыянальнага банка Беларусі ў по-

бытавую тэхніку і мэблю. За некалькі гадзінаў 
паліцы крамаў былі спустошаны. 

У першую чаргу раскуплялі плазменныя і 
вадкакрысталічныя тэлевізары, халадзільнікі 
і пральныя машыны. У мэблевых 
аддзелах расхоплівалі крэс-
лы і часопісныя столікі, затым 
прыйшла чарга больш габарыт-
най мяккай мэблі. 

У выніку да абеду стэла-
жы крам або стаялі пустымі, 
або запаўняліся неліквіднымі 
таварамі накшталт беларускіх 
тэлевізараў з электронна-
прамянёвымі трубкамі, 
неаўтаматычнымі пральнымі 
машынамі ці выродлівымі 
настольнымі электралямпамі.

Незвычайны ажыятаж 
назіраўся і ў фірмовай краме 
Віцебскага дывановага камбіната, 

дзе віцябляне спяшаліся набыць даўно забыты 
прадмет савецкай раскошы – дыван.

Тым часам у абменных пунктах валюты, як і 
раней, няма. Людзі, якія спадзяюцца абмяняць 
«зайчыкаў» на даляры ці еўра, дзяжураць по-
руч акенцаў, усеўшыся на крэслы і зэдлічкі.

Якаў Дрозд.

Крызіс даКаціўся і да ВіцебсКу

кРыміНАЛ
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Напярэдадні Дня Перамогі «Газета.Ru» 
прыводзіць успаміны прафесара Новасібірскага 
дзяржуніверсітэта, Аляксандра ілліча Фёдарава, які 
падчас вайны быў паветраным стралком. Ён узна-
гароджаны ордэнам Айчыннай вайны I ступені, 
медалямі «За адвагу», «За баявыя заслугі», «За аба-
рону Сталінграда», «За абарону Ленінграда». 

У першых паваенных фільмах нашых малявалі героямі, 
а немцаў – дурыкамі, хоць, калі судзіць па абсталяванасці і 
падрыхтаванасці байцоў, гэткая выява больш падыходзіў 
савецкаму боку. У сваім экіпажы я  быў пятым па рахун-
ку стралком-смяротнікам. Нямецкія знішчальнікі ўмелі 
страляць з 1000-800 м, яны забівалі стралка-радыста, 
а потым падыходзілі ўшчыльную і расстрэльвалі нашы 
самалёты. Наша авіяцыя была не гатовая да бою, а ўся 
трэніроўка складалася ў навучанні рэжымам палёту, 
узлёту і пасадкі. Убойная сіла нашага кулямёта ШКАС 
складала ўсяго 300 м. З-за яго нізкай хуткастрэльнасці 
паміж стрэламі ўзнікалі вялікія затрымкі, а ў паветраным 
баі гэта раўнасільна згубе. 

Але і з такой тэхнікай трэба было выходзіць на задан-
не.

Немцы свяцілі ў паветра магутнымі пражэктарамі. 
Як толькі савецкі самалёт трапляў у іх прамень, яны 
адкрывалі агонь, і ад яго заставаўся толькі вертыкаль-
ны агністы слуп. Ад прамога нападу наш штурман умеў 
сыходзіць у бок, дзе стралялі менш, там мы кідалі бом-
бы і рэзкім зніжэннем сыходзілі з зоны абстрэлу. Наш 
камандзір – герой СССР Іван Гармыш быў чалавекам раз-
умным, шкадаваў свой экіпажам і дазваляў нам сыходзіць 
ад страшнага зенітнага агню. Затое камісар, які сам нават 
не лётаў ніколі, увесь час вінаваціў нас у баязлівасці. 
Савецкая бравада моцна шкодзіла справе як на вышэй-
шым узроўні, так і на месцах. Бо каб абараніць Радзіму, 
разумней усяго застацца ў жывых, а не загінуць   смерцю 
адважных.

Нашы страты ў паветраных баях былі ў пяць разоў вы-
шэй, за нямецкія.

Для параўнання: лепшыя пілоты-знішчальнікі Аляк-
сандр Пакрышкін і Іван Кажадуб збілі крыху больш за 
паўсотню варожых самалётаў, а немец Эрых Хартман – 
352 нашых. На савецкіх знішчальніках У-2 не было наогул 
ніякай зброі – з іх уручную скідвалі бомбы з кабіны сама-
лёта на нямецкія зямлянкі, і збіць іх не ўяўляла для немцаў 
ніякіх праблемаў. Лозунгі савецкай авіяцыі «лётаць вышэй 
усіх і далей усіх» былі суцэльнай бравадай. Часцей за ўсё 
нашы стралкі мелі за плячыма адукацыю не больш 7-8-мі 
класаў. Вядома, нельга было пасылаць на вайну зусім не 
абстраляных хлопцаў. Калі твой самалёт падбілі, можна 
скакаць з парашутам, толькі калі машына ўжо гарыць, і 
няма ніякай магчымасці яе выратаваць. У адваротным 
выпадку адкажаш галавой – тых, каму шчасціла вырата-
вацца,  накіроўвалі ў штрафную роту, дзе яны звычайна 
гінулі. А ў той час, як сотнямі тысяч гінулі неспрактыкава-
ныя савецкія салдаты, наш урад шукаў ворагаў народа і 
праводзіў  масавыя растрэлы сярод сваіх.

Перамога нашай краіны ў Вялікай Айчыннай вайне – 
гэта вялікая загадка.

У баях пад Сталінградам наш полк быў пабіты – заста-
валася ўсяго некалькі машын, якія трэба было перабаза-
ваць на іншы бераг Волгі на плытах. Увесь горад гарэў, а 
немцы з брыючага палёту расстрэльвалі параненых, якіх 
спрабавалі перавозіць праз шырокую раку на дробных 
параходах. Тыя кідаліся ў ваду і танулі, а мы нічым не 
маглі ім дапамагчы. У падручніках пішуць, што ў той дзень 
загінула 43 тысячы жыхароў, але лік ахвяр значна больш, 
бо там былі не толькі жыхары горада – да Сталінграда 
адыходзілі з Украіны і з Захаду Расіі.

А калі мы ўбачылі, як пад Сталінградам расстрэльвалі 
з самалёта адыходзілых жанчын і скаціну, якую яны гналі 
з сабой, то адчулі горкую безвыходнасць і праўдзіва звя-
рыную нянавісць да немцаў.

Адзін з нашых ад бяссілля і злосці стаў страляць па 
нямецкіх знішчальніках са свайго пісталеціка. Нейкі му-
жычок з працоўных прысарамаціў яго: «Вы павінны быць 
у небе, што вы тут робіце?» А што нам было рабіць? 

Вайна вучыла нас бязлітаснасці. Калі мы бамбавалі 
нямецкі адступ па дарозе Бреслау - Берлін, там разам з 
салдатамі ехалі і мірныя людзі на калысках, і наш радыст 
адмовіўся па іх страляць. Тады камандзір вылаяў яго ма-
цюком і загадаў страляць мне. Вельмі цяжка і непрыемна 
потым было ўспамінаць пра гэта, але немцы паступалі 
значна горш. Калі нас падарвалі на Пулкаўскіх вышынях, 
я два дня быў у Ленінградзе і бачыў там людзей, падоб-
ных на цені. Авіятараў кармілі нядрэнна, і мы раздавалі 
хлеб мірным жыхарам, якія галадалі, таму, куды б мы ні 
прыляцелі, нас заўсёды чакалі мясцовыя. «Дядько Саш-
ко, хліба ў мамы нямая», – сустракаў мяне хлапчанё ва 
ўкраінскай вёсцы. Такая ж сітуацыя была ўсюды па Расіі. 

Ужо ў мірны час я з сумам назіраў за далейшым лё-
сам некаторых самых лепшых людзей з нашага палка – 
камандзіраў, штурманаў, пілотаў.

Жыццё, што была прыгатавана ім па вяртанні на 
радзіму, якую яны вызвалілі ад германскіх захопнікаў, для 
некаторых з іх стала складаней пройдзенай імі вайны.

Пераможцы аказаліся незапатрабаванымі дзяржавай. 
Штурман Даніла Іванавіч Нагорны, сібірак з Ішыма быў 
буйной постаццю ў авіяцыі, маёрам, а дома для яго знайш-
лася толькі зневажальная праца вахцёра. Аднойчы ён 
дужа напіўся, ды і замёрз да смерці. Свайму камандзіру, 
Герою Савецкага Саюза, які цяжка хварэў пасля атрыма-
ных траўмаў, я высылаў грошы на дарагія імпартныя лекі 
– яго нікчэмнай пенсіі на іх бракавала. Хоць калі б не ён, 
то ні я, ні іншыя б чальцы нашага экіпажа не вярнуліся б 
з вайны жывымі. 

Апрацаваў С.Горкі.

«наша вялікая 
перамога – 
гэта вялікая 
загадка»

Летась для падрыхтоўкі да ацяпляльна-
га перыяду ЎП ЖКГ «Вітрайкамгас» было 
адрамантавана і заменена 4 км. цепла-
трас і амаль гэтулькі ж сетак водазабе-
спячэння, больш за 15 км цеплаізаляцыі 
вонкавых і ўнутраных сетак апалу, 36 
энергаэфектыўных глыбінных помпаў на 
артскважынах. Зроблены замены катлоў 
з нізкім ККД і абсталявання на больш 
эфектыўныя ў кацельнях в. Мазалава і 
Вялікія Летцы, рамонт дымавой трубы ў 
Заполле. Уласнымі сіламі «Вітрайкамгасу» 
адрамантаваны катлаагрэгаты ў Крумкачах, 
Суйкава, Падбярэззі. Выраблена цеплавая 
рэабілітацыя 4-х жылых дамоў у аг. Вэндзь. 
Усталяваны прыборы ўліку і рэгулявання 
цеплавой энергіі ў 10 жылых хатах аг. Ноўка, 
заменены агрэгаты хімводаачысткі на 3 ка-
цельнях у Янавічах і дзвюх – у Суражы.

Выканана заданне па энергазахаванні. 
Пабудаваны і ўведзены ў эксплуатацыю 
міні-ЦЭЦ у кацельні аг. Кастрычніцкая і ААТ 
«Рудакова».

Дызельнае паліва сярод мясцовых відаў 
склала  20,7% . Выкарыстанне газу ў якасці 
паліва перавышае 50%, ім абаграваюцца 
ўсе буйныя населеныя пункты. Дапушчана 
зніжэнне да 2009 году спажывання МВТ на 

-371 тыс. т. у. т. Асноўны чыннік гэтага – ска-
рачэнне спажывання дроў насельніцтвам 
з-за газіфікацыі шэрагу населеных пунктаў. 
Газіфікавана прыродным газам 356 кватэр і 
368 перакладзена са звадкаванага на пры-
родны газ.

Аднак запазычанасць «Вітрайкамгаса» 
прадпрыемствам за нарыхтоўку дроў 
складае амаль 315 млн. рублёў. Сярод 
асноўных чыннікаў неналежнага цепла-
забеспячэння спажыўцоў  – стварэнне 
недастатковых запасаў паліва. Фактычна 
вялася нарыхтоўка дроў увесь ацяпляль-
ны перыяд. Праца з «колаў» прыводзіла да 
парушэння тэмпературнага рэжыму ў н.п. 
Мазалава, Янавічы, Вымна. У сувязі з гэтым 
было аформлена 67 актаў пра фактычную 
тэмпературу ў жылых памяшканнях з мэтай 
пераразліку.

Праблемай  жыллёва-камунальнай служ-
бы з‘яўляецца пратэрмінаваная дэбіторская 
запазычанасць насельніцтва. На 1 красавіка 
яна складае 243 млн. рублёў.

Сур‘ёзная праблема – страты ў цепла-
сетках. На цеплавыя страты ўплывае шэ-
раг чыннікаў, сярод якіх таксама выкары-
станне дроў высокай вільготнасці. А гэта 
– вынік няўчаснай іх нарыхтоўкі і адсут-

насць падстрэшкаў для захоўвання. Ва ЎП 
ЖКГ «Вітрайкамгасу» не адладжана праца 
па нарыхтоўцы драўнянага паліва. У шэ-
рагу месцаў адсутнічаюць нарыхтоўчыя 
брыгады, дзялянкі вылучаюцца часця-
ком у цяжкадаступных месцах, праца на 
іх арганізаваны нерацыянальна. У выніку 
атрымліваецца, што кошт нарыхтоўкі дроў 
у ЖКГ у 2 разу вышэй, чым кошт на іх у ляс-
гасах і ў іншых пастаўшчыкоў.

Нароўні са стратамі цяпла летась і I 
квартале б. г. дапушчаны перавыдатак 
электраэнергіі. Асноўным чыннікам гэтага 
з‘яўляецца зношанае энергаёмістае помпа-
вае абсталяванне. 

Нягледзячы на пэўныя станоўчыя зрухі 
ў цеплазабеспячэнні, у сувязі з крызіснай 
эканамічнай сітуацыяй, у якую трапіла 
тутэйшая эканоміка, я б настойліва раіў 
жыхарам ужо зараз пацікавіцца падрыхта-
ванасцю кацельняў і ўсёй прылеглай да іх 
інструктуры да новага ацяпляльнага сезону. 
А таксама не пашкодзіла б пацікавіцца і па-
мерам выдзеленых на ацяпленне сродкаў, 
зрабіўшы пэўны пераразлік у сувязі са знач-
най дэвальвацыяй беларускага рубля. 

Ян Жыхар.

Адна з асноўных паслуг жыллёва-камунальнай гаспадаркі – цеплазабеспячэнне жылога фонду і суб‘ектаў гаспадарання. 
Забяспечваюць камфортнае «надвор‘е ў хаце» 50 буйных кацельняў, на якіх усталявана 140 катлоў розных марак. У раёне функ-
цыянуюць 92,7 км цеплавых і 227 км вадаправодных сетак, 132 артскважыны, 151 вадаправодная вежа.

Галакціёнаў пачынаў пра-
цу ў Інстытуце біялогіі НАН 
Беларусі, дзе вакол яго, тады 
кандыдата навук, спантан-
на сабралася група маладых 
навукоўцаў, якія даволі хутка 
атрымалі прызнанне ў на-
вуковай супольнасці. Жыццё 
ж у той час  было складанае 
- заробак малодшага наву-
ковага супрацоўніка складаў 
трошкі больш, чым заробак 
прыбіральшчыцы. Пры гэ-
тым атмасфера працы ў гру-
пе Галакціёнава заставалася 
легкай і прыемнай. Як кажуць 
сябры, працаваць з ім нават у 
такіх няпростых умовах было 
адно задавальненне.

Ягонае меркаванне 
было аўтарытэтным на-
ват для масцітых маскоўскіх 
прафесараў ужо тады, калі 
Галакціёнаў быў простым кан-
дыдатам навук – нетрывіяльны 
падыход ды навукі забяспечыў 

яму вядомасць. У 70-х ён аба-
раняе доктарскую і паглы-
бляецца ў працу. Выходзіць 
некалькі ягоных кніг.

У 90-х Стась Галакціёнаў па 
сямейных абставінах з‘ехаў у 
Злучаныя Штаты,

дзе працягваў працаваць у 
Сэнт-Луісе, і ў хуткім гадзіне 
стаў навуковай славутасцю і ў 
Амерыцы. Разам з ім працавалі 
і ягоныя паплечнікі з той 
самай групы Галакціёнава, 
якія таксама эмігравалі. 
Калі амерыканскі прафесар, 
класік малекулярнай біялогіі, 
Гаральд Шэрага, даведаўся 
пра вынікі навуковых прац 
Галакціёнава па структуры 
лінейных пептыдаў, то вельмі 
перажываў, што праз жалез-
ную заслону не змог даведац-
ца пра іх раней. 

Прызнанне Галакціёнава 
стала міжнародным – яго пра-
цы па біялогіі перакладаліся 

на еўрапейскія мовы. Сам ву-
чоны таксама вывучаў мовы, 
нават перакладаў з япон-
скай. Ен ведаў сабе кошт, 
таму засяроджваўся на на-
вуцы, а не на кар‘еры. Так-
сама Галакціёнаў займаўся 
вывучэннем гісторыі біялогіі 
ў Беларусі, нават прысвяціў 
першым беларускім біёлагам 
адну з кніг. Актыўную працу 
Галакціёнаў працягваў да 2001 
г., калі ў яго здарыўся інсульт.

Сябры могуць расказваць 
пра Галакціёнава гадзінамі.

Гэта быў вельмі лёгкі чала-
век, з шыкоўным пачуццем гу-
мару, а таксама з бясспрэчнай 
элегантнасцю.

Апошняя якасць перада-
лася яму ад маці, пэўную 
ролю адыгралі і ягоныя шля-
хетныя карані. Элегантна ён 
выглядаў нават з дзікаватай 
чырвонай валізкай з піўнымі 
бутэлькамі, калі простая ішоў 

па вуліцы. Нават цяжкахво-
рым не дазваляў хваробе 
ўзяць над ім верх і імкнуўся 
жыць паўнавартасным жыц-
цём. У Алабаме ён рэгулярна 
выпускаў друкаваную газет-
ку для кола сяброў, яна на-
зывалася «Дахадзяга Weekly 
і Daily Воплі», дзе з гумарам 
расказваў пра апошнія падзеі 
свайго жыцця.

У Мінску на кухні ў яго 
вісеў «партрэт пеўня», якога 
Галакціёнаў намаляваў мас-
лам. Сябры кажуць, што пе-
вень выглядаў як жывы.

Крэміраванне славута-
га навукоўца адбылося 20 
красавіка. Ягоны прах пахавалі 
ля дрэва ў маленькім мемары-
яле батанічнага саду горада 
Мобіля – менавіта такое паха-
ванне, па меркаванні блізкіх 
людзей, больш за ўсё пасуе 
духу Стася Галакціёнава.

ПАмЁР СтАСЬ ГАЛАкціЁНАў

ці будзе цёпла ў кватэрах у чаСы крызіСу?

Стась Галакціёнаў займаўся малекулярнай біялогіяй, працаваў з першымі эВм, для якіх рыхтаваў праграмы па біялогіі, 
звязаныя з вызначэннем структур малекул, а тады гэтая тэма была зусім новай і надзвычай актуальнай. ен стаў адным з 
заснавальнікаў той дысцыпліны, якаючы цяпер называецца малекулярным мадэляваннем. 

НАшы ЗемЛЯкі

ЖыВі Як ГАСПАДАР

НеСтАНДАРтНы  ПОГЛЯД

Першы зборнік вершаў 
Георгія Станкевіча «Званы» 
быў выдадзены ў 2003 годзе, а 
другі – «Мая зорка» з прадмо-
вай Уладзіміра Арлова ў 2009 
годзе.  І вось на пачатку 2011 
годавыдадзены трэцці зборнік 
паэта «Сцяжынамі памяці». 
Георгій Станкевіч нарадзіўся ў 
1962 годзе ў вёсцы Курэйшына 
Сенненскага раёна і сваю трэц-
цяю кнігу прысвяціў памяці 
родным мясцінам, сваім баць-
кам і дзядам. У паэтычнай 
форме Станкевіч аднавіў свой 
радавод ад 1855 году распа-
вядаючы пра сваіх прадзедаў 
і дзядоў. З вялікай любоў і па-
шанай напісаны вершы пра 
маці і бацьку, які ў гэтым годзе 
адзначыў 88 гадавіну свайго 
жыцця.

Чытачы адчуюць асалоду ад 
радкоў пра родныя мясціны 
Георгія Станкеівча, дзе прайш-

ло яго дзяцінства, а таксама 
сустрэнуцца з вершамі пра 
родную мову, аб судзе над не-
залежнай газетай «Крывінка», 
якую выдае паэт. Зноў 
мілагучна гучаць і лірычныя 
вершы пра бэзавае ранне, нач-
ны палёт, вясковыя сцяжынкі 
дзяцінства.

Бэзавае ранне
Я прачнуся сёння
на шпачыным ранні
і раптоўна ўспомню
пра тваё жаданне
Там, дзе ранак дрэмле
у абдымках лесу,
цэлае бярэмя 
наламаю бэзу.
Дожджыку, што слічна
шэпча, не паверу.
У твой с он шчаслівы
разнасцежу дзверы.
Ты размежаш вочы,

заіскрышся смехам.
Бэзавае ранне
будзе нам уцехай.

Не застаецца Георгій 
Станкевіч і збоку ад галоўных 
падзей краіны.

Пачуй нашы пацеры, Божа,
дай волю і сілы нам дай
сыйсці найхутчэй 
з раздарожжа,
ад прорвы адвесці наш край.

Прачнуцца няхай, 
хто драмлі,
хто здольны наперад ісці.
Зрабі, каб сваё атрымалі
ўсе злыдні яшчэ пры жыцці!

20.12.2010 г. 
Набыць кнігу  “Сцяжынамі 

памяці” магчыма ў рэдакцыі 
выдання.

Л. Антонаў.

новая кніга вершаў георгія Станкевіча
У выдавецтве «Кнігазбор» выдадзена трэццяя кніга вершаў бешанковіцкага паэта Георгія 
Станкевіча «Сцяжынамі памяці» 

кУЛЬтУРНАЯ ПАДЗеЯ
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Присутствие в центре Европы репрессивной дик-
татуры, которой жестоко управляет страдающий 
манией величия Александр Лукашенко, много лет 
подряд раздражало правительства Запада, пишет 
The Washington Post. Однако сейчас диктатор допу-
стил ряд редкостно ошибочных шагов, что ставит 
его, возможно, в самое трудное положение за все 
17 лет его пребывания у власти, и дает Соединен-
ным Штатом и их европейским союзникам возмож-
ность, которую им не следует упускать. 

Как отмечает издание, «неприятности г-на Лука-
шенко начались в прошлом декабре, когда, пообе-
щав провести честные президентские выборы в об-
мен на 3,6-миллиарда долларов западной помощи, 
он нагло сфальсифицировал голосование. Когда 
десятки тысяч белорусов собрались в центре Мин-
ска, чтобы протестовать против фальсификаций, 
он натравил на них милицию. Сотни человек были 
арестованы, в том числе семь из девяти соперни-
чавших с ним на выборах кандидатов. 

В последние недели был организован ряд по-
казательных процессов против лидеров оппози-
ции, и, в частности, против пяти из кандидатов в 
президенты. Пока тюремные сроки получили 22 
человека, включая главного противника Лукашен-
ко Андрея Санникова, приговоренного в прошлую 
субботу к пяти годам заключения». 

«Странным образом, г-н Лукашенко сам под-
черкнул свою уязвимость в мартовском интервью 
редактору Washington Post Лэлли Уэймут (Lally 
Weymouth). «Глупость заключается в том, — заявил 
он, — что у Беларуси и у Лукашенко нет ресурсов, 
чтобы быть диктатором».

Фактически, режим, обещавший перед выбора-
ми серьезно повысить зарплату государственным 
служащим, сейчас столкнулся с коллапсом эконо-
мики, вызванным неспособностью Беларуси при-
влечь иностранное финансирование. Стоимость 
белорусской валюты упала на прошлой неделе на 
50 %, предприятия закрываются, распространяется 
дефицит.

Обычно выручавшая Беларусь Россия на сей раз 
занимает жесткую позицию. Она пока придержива-
ет свои кредиты и даже осудила политические про-
цессы. Дело, конечно, не в том, что Москва открыла 
для себя идею прав человека, — скорее, премьер-
министр Владимир Путин, давно не любящий г-на 
Лукашенко, старается заставить его продать круп-
ные государственные компании российским инве-
сторам и ослабить политическую независимость 
Беларуси от Кремля. 

В прошлом г-н Лукашенко заигрывал с Западом, 
чтобы противостоять Путину. Однако западные 
правительства больше не должны поддаваться на 
эту тактику. Соединенные Штаты и Европейский 
Союз уже наложили санкции на более 170 бело-
русских чиновников после выборов и последовав-
шего за ними насилия. На процессы против оппо-
зиции они должны ответить еще более жесткими 
мерами. В частности, европейским министрам ино-
странных дел следует в ходе своей назначенной на 
понедельник встречи ввести санкции против круп-
ных государственных фирм, — включая нефтяные, 
калийные и оружейные компании, — на которых 
держится диктатура. Они должны также дать по-
нять г-ну Путину, что, если он проглотит Беларусь 
с ее активами, это скомпрометирует российские 
предложения о стратегическом партнерстве с Ев-
ропейским Союзом. 

Со своей стороны администрации Обамы следу-
ет сделать Беларусь проверкой для «перезагрузки» 
отношений с Россией. Москва и Вашингтон долж-
ны договориться об общей позиции по Беларуси 
и потребовать от г-на Лукашенко, чтобы он – под 
угрозой банкротства и изоляции — освободил по-
литзаключенных и провел настоящие политиче-
ские и экономические реформы», — отмечает The 
Washington Post .

ЧЕМ ГЛУБЖЕ ПОГРУЖАЕТСЯ БЕЛАРУСь В БОЛОТО ФиНАНСОВОГО КРиЗиСА, ТЕМ ГРОМЧЕ 
ЗВУЧиТ ВОПРОС: КУДА СМОТРЯТ ПОЛиТиЧЕСКиЕ, ЭКОНОМиЧЕСКиЕ и ФиНАНСОВыЕ ВЛАСТи 
СТРАНы? ОНи ЧТО, НА САМОМ ДЕЛЕ СТОЛь НЕКОМПЕТЕНТНы и НЕ МОГУТ СПРАВиТьСЯ? иЛи 
ЖЕ ПРОСТО РЕШиЛи ПОПРАВиТь ДЕЛА В ЭКОНОМиКЕ ЗА СЧЕТ НАСЕЛЕНиЯ? 

Пока мы слушали их заверения и 
клятвы, что девальвации не будет, 
ползучее обесценивание нацио-
нальной валюты прокралось в наши 
кубышки и на банковские счета. В 
результате произошедшей в мае 
девальвации белорусского рубля 
на 45 процентов только потери 
граждан, доверивших свои вкла-
ды банковской системе, достигли 
около миллиарда долларов США. 
(9,7 триллиона белорусских ру-
блей вкладов на начало апреля со-
ставляли примерно 3,1 миллиарда 
долларов по курсу обмена 1:3100, 
с 16-го же мая это - всего лишь 2,1 
миллиарда по курсу 1:4500). А ведь 
еще делают свои гнусные дела и ин-
фляция (за апрель - 4,5 процента), и 
неучитываемый властями рост цен 
на социально незначимые, с их точ-
ки зрения, товары (в полтора-два 
раза!).

Сегодня мы раскроем, как нас об-
манывали.

Обман 1. Валютный коридор 
сузят 

Продержался 104 дня.
28 января. Председатель правле-

ния Национального банка Беларуси 
Петр Прокопович заявил, что кори-
дор колебаний курса белорусского 
рубля к корзине иностранных валют 
будет сужаться. «Мы с уверенностью 
можем сказать, что в этой пятилетке 
курс национальной валюты будет 
стабильным и предсказуемым… 
Все могут планировать свою работу 
и свое поведение не только на этот 
год, но и на пять лет», - заверил глав-
ный банкир.

Пятилетка закончилась досроч-
но, за три с половиной месяца.

6 мая. Национальный банк при-
нял решение  о расширении с 12 
мая коридора колебаний курса бе-
лорусского рубля к корзине валют с 
8 до 12%.

Обман 2. Никакой разовой де-
вальвации

 Продержался 55 дней
 17 марта. Петр Прокопович по-

клялся перед президентом, что «ни-
какой разовой девальвации в Бе-
ларуси не будет. Наш опыт говорит, 
что резкая девальвация - плохое 
решение для белорусов». Под разо-
вой девальвацией он имел в виду 
одномоментное повышение курса 
иностранной валюты даже на 5%.

Не хотел разовую девальвацию - 
получил многоразовую…

11 мая. Нацбанк отменил  ре-
комендательные ограничения по 
установлению банками курсов 
сделок по покупке-продаже ино-
странной валюты с населением. В 
результате курс продажи доллара 
США в обменных пунктах вырос на 
29 процентов - до 4000 рублей. С 16 
мая курс доллара повысился еще на 
12,5 процента - до 4500 рублей.

Обман 3. Никаких ограничений 
на покупку валюты

 Продержался 53 дня.
28 января. Петр Прокопович 

убеждал, что Нацбанк не будет вво-
дить какие-бы то ни было ограниче-
ния на покупку населением валюты. 
«Если сегодня в пределах страны 
все можно купить за белорусские 
рубли, то зачем идти и напрягать 
всю страну из-за того, что кому-то 
хочется сказать, что он не верит На-
циональному банку, что у нас не бу-
дет стабильного курса?», - завернул 
председатель НБРБ.

 Население так напрягло страну, 
что финансовые власти на него оби-
делись.

 22 марта. Национальный банк Бе-
ларуси прекратил продажу валюты  
коммерческим банкам с целью реа-
лизации ее населению через пункты 
обмена валют.

Обман 4. Оснований для пере-
смотра прогноза по инфляции 
нет

 Продержался 26 дней.
 31 марта. Вице-премьер Сергей 

Румас заявил: «Сегодня оснований 
для пересмотра прогноза по годо-
вой инфляции нет, и правительство 
будет делать все возможное, чтобы 
вписаться в утвержденные параме-
тры».

 Но правительство достаточно 
быстро решило не делать все воз-
можное.

 26 апреля. Министр экономики 
Николай Снопков сообщил, что воз-
главляемое им министерство уточ-
няет годовой прогноз по инфля-
ции: «На данный момент прогноз 
рассчитывается. В основе расчета 
лежат два фактора: каким Нацбанк 
определит равновесный курс и на-
сколько снижение бюджетных рас-
ходов позволит выполнить параме-
тры ВВП». К тому моменту прирост 
потребительских цен составил 8,8% 
при годовом прогнозе 7,5-8,5%.

Обман 5. Ставка рефинансиро-
вания не превысит 10 %

Продержался 23 дня.
17 февраля. «Ставка рефинанси-

рования сохранится в запланиро-
ванных рамках 8-10%, нет смысла 
трогать ставку рефинансирования 
и изменять запланированные пара-
метры», уверял заместитель предсе-
дателя Нацбанка Тарас Надольный.

 Смысл появился неожиданно для 
финансовых властей и, скорее все-
го, независимо от них.

 11 марта. Правление Нацбанка 
приняло решение  о повышении с 
16 марта ставки рефинансирования 
на 1,5 процентного пункта - до 12% 
годовых. А потом еще и еще. С 18 
мая она составляет  14% годовых.

Обман 6. Ничего не будут де-
лать целый месяц 

Продержался 20 дней
31 марта. Национальный банк 

объявил о введении моратория на 
принятие решений в области курсо-
вой валютной и денежно-кредитной 
политики. Мораторий вводился на 
месяц, за этот срок власти надея-
лись получить кредит от России.

 Ну, не смогли они сидеть сложа 
руки дольше трех недель, пока стра-
на стоит в очередях в обменники…

 19 апреля. Принято решение о 
снятии ограничений по формирова-
нию курса белорусского рубля при 
совершении сделок купли-продажи 
иностранной валюты между банка-
ми и субъектами хозяйствования. С 
тех пор что ни день. Курс доллара 
начал ставить все новые рекорды 
на внебиржевом рынке и в итоге 
вырос там до 8500-9000 белорус-
ских рублей.

Обман 7. Население доверяет 
банкам

Продержался 19 дней
12 марта. Население Беларуси до-

веряет свои сбережения банкам  и 
увеличивает свои вклады в депози-
ты, сообщил начальник управления 
кредитно-депозитного мониторин-
га главного управления регулиро-
вания банковских операций Нацио-
нального банка Алексей Назаров.

 Правда, тут непонятно, кто кого 
обманывал: банкиры сами себя, или 
все же это они повелись на сказки 
населения…

31 марта. За март вклады граждан 
в национальной валюте снизились  
на 1,18 триллиона рублей, в ино-
странных валютах - на 40,4 миллио-
на долларов США. При этом Нац-
банк продолжал пытаться делать 

хорошую мину: «В соответствии с 
белорусским законодательством в 
нашей стране гарантируется полная 
сохранность сбережения населения 
во всех банках».

Вне конкурса. Неделя, растя-
нувшаяся на месяц

16 апреля. Президент Александр 
Лукашенко заявил: «Сегодня - зав-
тра - послезавтра мы выровняем 
ситуацию по валюте. Но вы на меня 
не обижайтесь. Курс - это дело не-
скольких дней, надо, может быть, 
неделя».

Выровнять курс оказалось даже 
сложнее, чем мешки ворочать.

19 апреля. Сняты ограничения  по 
формированию курса белорусско-
го рубля при совершении сделок 
купли-продажи иностранной валю-
ты между банками и субъектами хо-
зяйствования. «Ситуация по валюте» 
не выровнена ни за последовавшую 
неделю, ни до сих пор. Сохраняется 
множественность курсов, разница 
между курсом доллара, устанавли-
ваемым Нацбанком, и складываю-
щимся на межбанковском рынке 
достигает трех раз, валюта в обмен-
никах так и не появилась.

 По-моему, все предельно ясно. 
или все эти начальники сознатель-
но нас обманывали, а значит, долж-
ны подать в отставку. или же все 
их противоречивые заявления и 
действия - результат некомпетент-
ности, а значит, они должны подать 
в отставку.

Вместо послесловия. Новые 
сказки от главных

 20 мая. По словам  премьер-
министра Михаила Мясниковича, 
никаких нерешенных вопросов 
сегодня совершенно нет, «все пре-
дельно ясно: в какие сроки и какие 
решения принимать». «На первом 
этапе будут приняты решения, что-
бы сбить повышенный спрос, а по-
сле получения стабилизационного 
кредита курс будет формироваться 
на основании спроса и предложе-
ния, что снизит те ожидания, кото-
рые сегодня пока еще присутствуют, 
- сказал премьер. - Я совершенно не 
исключаю, так как экономика рабо-
тает достаточно устойчиво, что мо-
жет быть даже ревальвация обмен-
ного курса белорусского рубля». 

«Белорусские новости» 
(в сокращении).

ВАЛютНый кРиЗиС. иСтОРиЯ 
ВСеНАРОДНОГО ОБмАНА

ГАЛОўНАЯ ПАДЗеЯ Свет пра беларуСь

«шанС нанеСти удар 
белоруССкому диктатору» 

Правительство и Нацбанк Беларуси в 
понедельник-вторник примут решение для ста-
билизации ситуации на валютном рынке, заявил 
премьер-министр Михаил Мясникович. Он поо-
бещал, что «для предотвращения спекулятивных 
атак на рубль будет создана подушка безопасно-
сти». Чего на самом деле ждать от правительства 
и кто готов подстелить ему соломку?

В течение трех лет Беларусь ожидает кредит-
ную поддержку из Антикризисного фонда ЕврА-
зЭС в размере 3 миллиардов долларов. Но это 
не те средства, которые могут стабилизировать 
ситуацию на валютном рынке. 

Экономист Леонид Злотников не исключает, 
что правительство может пойти на радикальные 
шаги.

-- Например, заморозить валютные вклады 
или же пойти в совершенно противоположную 
сторону -- на полное освобождение валютного 
курса, -- полагает эксперт. Однако больше скло-
няется к тому, что власти, скорее всего, будут 
затягивать ситуацию, ничего особо не предпри-
нимая. 

Обтекаемые слова премьера о том, что бли-
жайшие решения правительства «определят 
своего рода «дорожную карту», чтобы подойти 
достаточно подготовленными и выполнить не-
обходимые процедуры», и впрямь вряд ли сви-

детельствуют о готовности уже на днях ринутся 
на защиту рубля.

-- В самом правительстве существуют по этому 
поводу разные мнения, -- подчеркивает Леонид 
Злотников. 

Ему пока не понятно, что глава правительства 
подразумевает под «подушкой безопасности». 

-- Может, Мясникович рассчитывает на по-
следующую перспективу, – полагает эксперт 
Злотников. – Однако если Беларусь обратится 
за помощью в международные финансовые ор-
ганизации: в Международный валютный фонд 
или Всемирный банк, то эти структуры предъя-
вят требования и будут выдавать кредиты более 
жестко, этапами, под выполнение требований, а 
не так, как было в прошлый раз, когда средства 
выдавались, независимо от выполнения требо-
ваний. 

А требования, как отмечает Леонид Злотников, 
обычные – рыночные реформы, приватизация, 
освобождение политзаключенных. 

Заявления Михаила Мясниковича, пока что 
выглядит как желание успокоить публику и име-
ют явно пиаровский оттенок, считает политолог 
Александр Класковский.

-- На самом деле абсолютно не понятно, откуда 
что возьмется, -- подчеркивает эксперт.

Буквально перед визитом в Минск россий-

ского премьера Владимира Путина белорусский 
президент Александр Лукашенко заявлял, что 
Россия готова предоставить Беларуси в текущем 
году более 6 миллиардов долларов. Однако это 
заявление официального белорусского лидера 
было практически сразу же дезавуировано рос-
сийской стороной. 

-- Россия гораздо скупее отвешивает поддерж-
ку, обставляя ее жесткими условиями. Сегодня 
можно ожидать в качестве заемных средств 
только 1,2 миллиарда долларов из фонда ЕврА-
зЭС, а это более чем скромная сумма, учитывая, 
с какой скоростью таяли белорусские золотова-
лютные резервы с начала года. Этого может хва-
тить лишь на пару месяцев для латания дыр, -- 
отмечает эксперт «Завтра твоей страны». – Надо 
немедленно заниматься приватизацией. 

Пока с белорусской стороны прозвучало лишь, 
что Москва готова купить за 2,5 миллиарда дол-
ларов остающиеся в руках Беларуси 50% акций 
«Белтрансгаза». 

-- Если сделка состоится, то на ближайшую 
перспективу это решило бы задачу, и, возможно, 
имеется в виду именно эта «подушка безопас-
ности», -- полагает Александр Класковский. -- Но 
мы-то знаем, как неохотно белорусская сторона 
расстается с активами, а в данном случае пока 
нет и подтверждения российской стороны, кото-

рая намерена сбить цену. У официального Мин-
ска очень сложная ситуация: ему приходится 
выбирать между плохим и очень плохим сцена-
рием. 

В последнее время в качестве возможных для 
продажи активов стали фигурировать «Бела-
руськалий» и Белорусская железная дорога. По 
мнению Александра Класковского, с какой-то 
частью этих активов, скорее всего, придется рас-
статься. 

-- Тут белорусское руководство будет вынуж-
дено наступить на горло собственной песне. Был 
период, когда горделиво говорилось лишь о то-
чечной приватизации предприятий, за которые 
дадут очень хорошую цену. и плюс у нас еще 25 
условий для инвестора, -- напоминает полито-
лог. -- Но российский капитал, который идет в 
данном случае первым, будет вынуждать офици-
альный Минск отказаться от этого нагроможде-
ния условий. 

По прогнозам Александра Класковского, про-
цесс распродажи будет идти мучительно, не 
исключены обострения между союзниками и 
выбросы гневной риторики в адрес Москвы. 
Однако поскольку сейчас с Западом отношения 
резко ухудшились, придется понемногу «рас-
продавать Родину». 

Геннадий кОСАРеВ.

НАшА ўЛАДА
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Заснавальнік і рэдактар: 
Сяржук Салодкі

Адрас рэдакцыі: г.Віцебск, 
3-я Мопраўская, д. 14,  
тэл. 26-42-02, маб. +375299410197

Наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна.

михалевич намерен преСледовать лукашенко

ацэнка Праваабарончага 
цэнтра “Вясна” 
судовых працэсаў па 
крымінальных справах па 
падзеях 19 снежня 2010 г.

ВыСНОВы:
# Падзеі 19 снежня 2010 г. сталі вынікам правяд-

зення несправядлівых, недэмакратычных выбараў 
Прэзідэнта Рэспублікі Беларусь, якія не былі прыз-
наны адпавядаючымі міжнародным стандартам у 
галіне свабодных выбараў, і якія суправаджаліся 
шматлікімі парушэннямі.

# Шэсце па праспекце Незалежнасці і мітынг 
на плошчы Незалежнасці насілі мірны характар, 
паколькі ўдзельнікі мелі мірныя намеры, скіраваныя 
на выказванне свайго меркавання і пратэсту ў сувязі 
з адбыўшыміся выбарамі. 

# Мітынг на Кастрычніцкай плошчы і шэсце па 
праезжай часцы пр. Незалежнасці хаця і стварылі 
пэўныя нязручнасці для жыхароў гораду, тым не 
менш не ўяўлялі прагрозы грамадскаму парадку, 
жыццю і здароўю грамадзянаў.

# Паводзіны  некаторых асобаў, якія прадпрынялі 
актыўныя дзеянні каля будынку Дома Ураду, насілі 
характар правапарушэнняў, аднак не спыняліся 
супрацоўнікамі міліцыі, не лакалізаваліся.

# Працягласць дадзеных супрацьпраўных 
дзеянняў, колькасць задзейнічаных у іх асобаў, па-
мер нанесенай шкоды не дазваляюць казаць аб 
наяўнасці масавых беспарадкаў на пл. Незалежнасці 
і, адпаведна, пра ўдзел асобаў, якія прыцягваюцца да 
крымінальнай адказнасці, у масавых беспарадках.

# Дзеянні міліцыі па разгоне мірнага сходу на пл. 
Незалежнасці, насілі абсалютна непрапарцыйны 
характар і адзначыліся безпадстаўнай жорскасцю ў 
дычыненні да дэманстрантаў.

# Папярэдняе следства па падзеях 19 снежня 2010 
г. суправаджалася сур’ёзнымі парушэннямі правоў 
чалавека, сярод якіх: парушэнне права на абарону, 
парушэнне прызумпцыі невінаватасці, выкарыстанне 
дзеянняў непрацэсуальнага характару, катаванняў і 
ншых жорсткіх, бесчалавечных відаў абыходжання, 
якія прыніжаюць чалавечую годнасць.

# Судовыя працэсы па справе насілі загадзя прад-
вызначаны характар і абвінаваўчы ўхіл. 

# Дадзеныя судовыя працэсы яшчэ раз падкрэслілі 
поўную залежнасць судовай сістэмы ў Беларусі ад 
выканаўчай улады, а ціск і пазбаўленне ліцэнзій 
Міністэрствам юстыцыі шэрагу адвакатаў, што 
прымалі ўдзел у справе, сведчаць аб адсутнасці 
інстытута незалежнай адвакатуры.

# Дадзеныя абставіны сведчаць аб адсутнасці до-
ступу асуджаных да справядлівага і незалежнага су-
довага разбіральніцтва.

# Характар правядзення папярэдняга следства і 
судоў па дадзеных крымінальных справах яскрава 
сведчыць аб іх палітычным характары.

Пры такіх абставінах Праваабарончы цэнтр 
“Вясна” заяўляе:

1. Вынесеныя прысуды па крымінальных справах 
па ч.ч.1, 2 арт. 293 і ч. 342 КК Рэспублікі Беларусь 
з’яўляюцца незаконнымі і павінны быць адменены ці 
перагледжаны.

2. Усе асуджаныя па дадзеных крымінальных спра-
вах прызнаюцца намі палітычнымі вязнямі. Праваа-
барончы цэнтр “Вясна” патрабуе іх неадкладнага вы-
звалення.

 У сувязі з завяршэннем папярэдняга след-
ства і правядзеннем шэрагу судовых працэсаў па 
крымінальных справах, узбуджаных па падзеях на 
пл. Незалежнасці ў Мінску 19 снежня 2010 г., Праваа-
барончы цэнтр “Вясна” адзначае наступнае:

Па факту падзеяў на пл. Незалежнасці была 
ўзбуджаная крымінальная справа па ч.ч.1, 2 арт. 

293 КК (масавыя беспарадкі) Рэспублікі Беларусь 
у дачыненні да 61 чалавека. Пазней у дачыненні 
да 10 чалавек крымінальная справа была 
перакваліфікавана па ч.1 арт. 342 КК Рэспублікі Бе-
ларусь (арганізацыя і падрыхтоўка дзеянняў, якія 
груба парушаюць грамадскі парадак). Акрамя таго, 
у дачыненні да двух абвінавачаных была ўзбуджана 
крымінальная справа па арт. 370 КК Рэспублікі Бе-
ларусь (знявага дзяржаўных сімвалаў), у адноснах 
да аднаго з абвінавачаных – па арт. 382 КК (сама-
вольнае прысваенне звання ці ўлады службовай 
асобы) і арт. 369 КК (абраза прадстаўніка ўлады). 
Акрамя таго, супрацоўнікамі міліцыі было затры-
мана звыш 700 асобаў, супраць якіх былі распача-
ты адмінстрацыйныя працэсы па арт. 23.34 КаАП 
Рэспублікі Беларусь, больш за 600 з іх былі прыцяг-
нуты да адміністрацыйнай адказнасці ў выглядзе 
арышту тэрмінам да 15 сутак.

Крымінальная справа па арт. 293 (масавыя 
беспарадкі) была ўзбуджана ў першыню ў Беларусі. 
Склаўшайся судовай практыкі па дадзенай катэгоріі 
справаў у краіне няма.  У той жа час характар дзеянняў 
дэманстрантаў 19 снежня 2010 г. падчас шэсця ад 
плошчы Кастрычніцкая па праспекце Незалежнасці 
да плошчы Незалежнасці, па нашых ацэнках, не 
ўтрымлівае прыкметаў, неабходных для кваліфікацыі 
дадзеных дзеянняў як масавыя беспарадкі. Шэсце не 
суправаджалася пагромамі, падпаламі, гвалтам над 
асобай, знішчэннем маёмасці, узброеным супрацівам 
прадстаўнікам улады. 

Па нашым меркаванні, шэсце і мітынг насілі мірны 
характар, паколькі яго ўдзельнікі першапачаткова 
мелі на мэце выказванне свайго пратэсту і мерка-
вання ў сувязі з адбыўшыміся выбарамі Прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь мірным шляхам. Кандыдаты ў 
Прэзідэнты Рэспублікі Беларусь у сваіх публічных вы-
ступах у СМІ, а таксама на сустрэчах з выбаршчыкамі 
заклікалі грамадзянаў прыняць удзел у мірным 
сходзе, не выказваючы пры гэтым заклікаў да якіх-
небудзь гвалтоўных дзеянняў.

Мірным быў таксама сход на пл. Незалежнасці. Пе-
раважная большасць удзельнікаў сходу пераслед-
вала мірныя мэты – выказванне свайго меркавання, 
пратэсту. Аднак, частка ўдзельнікаў сходу прадпры-
няла шэраг актыўных дзеянняў, якія насілі характар 
правапарушэння. Пры гэтым прадстаўнікі сілавых 
структураў, у вялікай колькасці сканцэнтраваныя на 
пл. Незалежнасці ў той дзень, не прадпрымалі ніякіх 
дзяенняў па прысячэнні супрацьпраўных дзеянняў і 
лакалізацыі асобаў, якія іх здзяйсняюць. Замест гэтага 
праз пэўны час сіламі спецпадраздзяленняў міліцыі і 
ўнутраных войск, з непрапарцыйным выкарыстан-
нем фізічнай сілы і спецсродкаў былі разагнаны ўсе 
грамадзяне, якія прымалі ўдзел у сходзе. Дзесяткі 
грамадзянаў атрымалі фізічныя пашкоджанні, у 
тым ліку і кандыдаты ў Прэзідэнты Рэспублікі Бела-
русь А. Саннікаў, В. Рымашэўскі, Р. Кастусёў. Збіццё 
прадстаўнікамі спецслужбаў кандыдата ў Прэзідэнты 
У. Някляева і ягоных прыхільнікаў на падыходах да 
плошчы наогул  насіла заведама незаконны харак-
тар.

У сувязі з гэтым Праваабарочны цэнтр “Вясна” 
лічыць, што масавых беспарадкаў 19 снежня 2010 г. 
у Мінску не было, і ўзбуджэнне, а затым і асуджэнне 
ўдзельнікаў дадзеных падзеяў па ч. 1, 2 арт. 293 КК 
Рэспублікі Беларусь з’яўляецца відавочна незакон-
ным.

(У скарачэнні. Поўнасцю на http://www.spring96.
org/be/news/43475).

14 
траўня 1995 

году адбыўся 
рэфэрэндум па чаты-

рох пытаньнях, прапана-
ваных А. Лукашэнкам. Як 

працэдура прызначэньня, 
гэтак і само правядзеньне 
рэфэрэндуму адбываліся з 

парушэньнямі тагачас-
ных канстытуцыі і 

законаў. 

ДэмАкРАтычНы РУх

рэфэрэндум-95 пра Сымболіку 
і мову ня быў легітымным

Парушэньні у часе прызначэньня 
рэфэрэндуму

У адпаведнасьці з законам, рэфэрэндум павінен 
быў прызначаць Вярхоўны Савет (у той час – ВС 
12-га скліканьня). ВС дзейнічаў у адпаведнасьці 
з Канстытуцыяй і шэрагам законаў, у тым ліку – 
Законам «Аб статусе дэпутата Вярхоўнага Савета 
Рэспублікі Беларусь» і «Часовым Рэглямэнтам 
Вярхоўнага Савета».

У знак пратэсту супраць рэфэрэндуму 19 
дэпутатаў Вярхоўнага Савета (членаў Апазыцыі 
БНФ) раніцай 11 красавіка абвясьцілі галадоўку 
ў Авальнай залі. Акцыя дэпутатаў БНФ мела 
імгненны і вельмі важны вынік: пасьля гэтага тры 
пытаньня з чатырох, прапанаваных прэзыдэнтам, 
Вярхоўны Савет не зацьвердзіў (не набралася на-
лежнай колькасьці галасоў).

У ноч з 11 на 12 красавіка (пасьля 2-ой 
гадзіны начы), у будынак Вярхоўнага Савета 
былі ўведзеныя вайсковыя, міліцэйскія і спэц-
падразьдзяленьні ( больш за 600 чалавек), 
дэпутаты былі зьбітыя групай асобаў 
у масках , закінутыя ў міліцэйскія 
аўтамабілі і выкінутыя ў цэнтры 
Менску (пры гэтым некаторыя 
былі ізноў зьбітыя).

Факт зьбіцьця праз 
гадзіну быў зарэгістраваны 
супрацоўнікамі т.зв. 
«лечкамісіі»(па вул. Чыр-
вонаармейскай) і паць-
верджаны сьледчым па 
асабліва важных справах 
Генэральнай пракуратуры Я. 
Бролішсам (сьледзтву, аднак, 
не ўдалося ідэнтыфікаваць 
байцоў, якія непасрэдна зьбівалі 
дэпутатаў. Паводле пазьнейшага 
прызнаньня тагачаснага намесьніка 
старшыні КДБ Валерыя Кеза, гэта былі 
афіцэры групы КДБ «Альфа»).

«Краінай кіруе прэзыдэнцкая хунта» – заявіў па 
Свабодзе адразу пасьля зьбіцьця дэпутатаў БНФ 
Васіль Быкаў. Толькі пасьля зьбіцьця дэпутатаў 
Вярхоўны Савет зацьвердзіў чатыры пытаньні, 
прапанаваныя А. Лукашэнкам на рэфэрэндум.

Паводле прафэсара М. Пастухова, «толькі адзін 
факт скарыстаньня фізычнай сілы ў дачыненьні 
да дэпутатаў «людзьмі ў камуфляжнай форме» 
(ды яшчэ ў будынку парлямэнта!) ставіць пад сум-
неньне законнасьць пастановы Вярхоўнага Саве-
та наконт прызначэньня рэфэрэндуму, паколькі 
рашэньне было прынятае пад прымусам. Само ж 
увядзеньне ўзброеных людзей у парлямэнт і на-
падзеньне на дэпутатаў можна кваліфікаваць як 
захоп улады гвалтоўным чынам».

Такім чынам, працэдура прызначэньня рэфэ-
рэндуму адбывалася з парушэньнем, як мінімум, 
Закона «Аб статусе дэпутата Вярхоўнага Саве-
та Рэспублікі Беларусь» (паводле якога дэпутат 
зьяўляецца асобай недатыкальнай) і «Часова-
га Рэглямэнту Вярхоўнага Савета», а таксама 
Крымінальнага Кодэксу.

Зацьвярджэньне вынікаў
Прыкметна, што Вярхоўны Савет 12-га 

скліканьня нягледзячы на тое, што пасьля рэ-
фэрэндуму выконваў функцыі вышэйшага 
заканадаўчага воргану краіны яшчэ амаль восем 
месяцаў (у выніку таго, што ВС 13-га скліканьня 
ня быў своечасова абраны, паўнамоцтвы ВС-12 
скончыліся 9-га студзеня 1996 г.) – не зацьвердзіў 
вынікаў травеньскага рэфэрэндуму.

Дэпутаты БНФ у ВС 12 скліканьня на чале 
з Зянонам Пазьняком адразу заявілі пра 
нелегітымнасьць рэфэрэндуму і непрызнаньне 
ягоных вынікаў.

Мы заявілі, што бел-чырвона-белы сьцяг і гэрб 
«Пагоня» застаюцца дзяржаўнымі сымбалямі, што 

статус беларускай мовы як адзінай дзяржаўнай 
не павінен быць зьменены, выступілі супраць 
палітыкі «інтэграцыі» з Расеяй. Таксама, мы заявілі, 
што Лукашэнка ня мае права роспуску парля-
мэнту і ўвогуле не зьяўляецца легітымным прэ-
зыдэнтам. Былі мітынгі, прэсавыя канфэрэнцыі, 
выступу ў друку, звароты да заходніх палітыкаў і 
ў міжнародныя арганізацыі.

Аднак такую пазыцыю падзялілі ня ўсе, хто 
называў сябе дэмакратамі. «Дэмакратычным 
сілам трэба было біць ва ўсе званы з нагоды 
нелегітымнасьці першага рэфэрэндуму. І для 
гэтага было досыць падстаў і фактаў. Але і стар-
шыня Вярхоўнага Савета М. Грыб, і старшыня 
Канстытуцыйнага суда В. Ціхіня прамаўчалі. Такім 
чынам шлях да дыктатуры гвалту быў адкрыты» 
-- перакананы кіраўнік праваабарончага цэнтру 
«Прававая дапамога насельніцтву» Алег Волчак 
(«Народная газэта», 14 траўня 2010 г.) «Можна кан-
статаваць, -- піша далей Волчак, -- што службовыя 
асобы, якія мелі дачыненьне да правядзеньня 

незаконнага рэфэрэндуму, зьдзейсьнілі 
крымінальна каральныя дзеяньні, 

якія кваліфікуюцца як захоп і 
ўтрыманьне дзяржаўнай улады 

неканстытуцыйным шляхам, 
а таксама замах на жыцьцё 
дзяржаўных дзеячоў з мэтай 
дэстабілізацыі грамадзка-
га парадку і ўзьдзеяньня 
на прыняцьцё рашэньняў 
дзяржаўнымі органамі 
(тэрарыстычны акт). Усе 

ўдзельнікі тых падзей, ад 
шэраговага і да афіцэрскага 

складу, якія ўжывалі гвалт су-
праць дэпутатаў парлямэнту, 

таксама павінны быць прыцягнуты 
па даных артыкулах як непасрэдныя 

саўдзельнікі і выканаўцы захопу ўлады. 
Такая ж крымінальная адказнасьць ляжыць на 
членах Цэнтрвыбаркаму, якія зацьвердзілі вынікі 
незаконнага рэфэрэндуму.

Фактычна, 12 красавіка 1995 году кіраўнік 
дзяржавы Лукашэнка павінен быў быць 
адхілены ад улады у сувязі з грубым парушэнь-
нем Канстытуцыі, паколькі сваім рашэньнем аб 
прызначэньні рэфэрэндуму пра замену нацыя-
нальнай сымболікі і ўвядзеньня рускай мовы ў 
ранг дзяржаўнай перавысіў свае службовыя 
паўнамоцтвы, дадзеныя яму Канстытуцыяй».

Такім чынам, у часе прызначэньня і правяд-
зеньня рэфэрэндуму 1995 г. былі парушаныя, як 
мінімум, артыкулы 17, 78 і 148 ч.2 Канстытуцыі 
Рэспублікі Беларусь, Законы «Аб народным 
галасаваньні (рэфэрэндуме)», )», «Аб выбарах 
дэпутатаў Вярхоўнага Савету Рэспублікі Бела-
русь», «Аб статусе дэпутата Вярхоўнага Савета 
Рэспублікі Беларусь», а таксама «Часовы Рэгля-
мэнт Вярхоўнага Савета Рэспублікі Беларусь». 
Асобная тэма – артыкулы Крымінальнага Ко-
дэксу, пад якія трапляюць дзеяньні службовых 
асобаў, супрацоўнікаў праваахоўных органаў 
і спэцслужбаў у сувязі з падзеямі 12 красавіка 
1995 г.

Перакананы: для будучага дэмакратычна абра-
нага кіраўніка Беларусі (альбо парлямэнта, калі 
будзе прынята рашэньне вярнуцца да парля-
мэнцкай рэспублікі) , пытаньне аднаўленьня ў 
статусе дзяржаўных сымбаляў бел-чырвона-
белага сьцяга і гэрбу «Пагоня» , а таксама стутусу 
беларускай мовы – будзе пытаньнем аднаўленьня 
законнасьці.

Яно зойме роўна столькі сэкундаў ці хвілінаў, 
колькі трэба, каб паставіць подпіс пад указам 
альбо прагаласаваць адпаведную парлямэнцкую 
пастанову.

(Са скарачэннем), Сяргей Навумчык.

НАшА ГіСтОРыЯ

Экс-кандидат в президенты Алесь 
Михалевич, получивший убежи-
ще в Чехии, считает, что для осво-
бождения политзаключенных в 
Беларуси нужно использовать все 
возможные ненасильственные ме-
тоды, в том числе экономические 
санкции. «Экономические санкции 
должны быть введены и должны 
действовать до тех пор, пока не 
будет отпущен последний полит-
заключенный», — заявил он 5 мая 
на пресс-конференции в Вильнюсе, 
пишет БелаПАН. 

Алесь Михалевич»Вся моя ны-
нешняя деятельность сконцентри-
рована на одном — освобождении 
политзаключенных», — подчеркнул 
Михалевич. С этой целью он наме-
рен посетить ряд стран. В ближай-

ших планах политика — посещение 
Женевы, где он планирует встре-
титься с представителями структур 
ООН, которые занимаются вопро-
сами предотвращения пыток и бес-
человечного обращения.

Михалевич также сообщил, что 
намерен стать одной из ключевых 
фигур, которые будут организовы-
вать судебное преследование Алек-
сандра Лукашенко.

Напомним, 28 марта в ходе 
онлайн-конференции на сайте бе-
лорусской службы «Радио Свобода» 
Михалевич рассказал, что установил 
контакт с британской юридической 
фирмой H2O Law, юристы которого 
готовятся инициировать частное су-
дебное преследование Лукашенко 
за нарушение прав человека.

На пресс-конференции в Вильню-
се, Михалевич подчеркнул: в усло-
виях диктатуры, в которых сейчас 
живет Беларусь, «очень важно, что-
бы все работали максимально ско-
ординировано».

Оценивая события 19 декабря 
2010 года в Минске, бывший кани-
дидат в президенты отметил, что 
проиграли все: и официальный 
Минск, для которого закрылись 
возможности получения европей-
ских кредитов, и белорусская оппо-
зиция, лидеры и активисты которой 
сейчас находятся в тюрьме.

Лично для Михалевича, декабрь-
ские события стали полной неожи-
данностью. «Я мог представить, что 
меня посадят на 15 суток, но даже 
подумать не мог, что будет подоб-

ное уголовное дело», — сказал он.
Политик считает, что никакого 

вреда своим отъездом из Беларуси 
он не причинил. «Уверен, из-за того, 
что я уехал, никто дополнительного 
года к сроку не получит. Но мы все 
знаем, что сроки фигурантам дела 
будут даны такие, какие скажет 
власть», — сказал Михалевич.

Он также сообщил, что в ближай-
шие дни намерен встретиться с 
женой и детьми. «Вопрос о том, как 
мы будем жить, будем обсуждать 
потом. Я планирую перевезти их в 
Чехию, но в таких планах нужно учи-
тывать мнение обеих сторон. Очень 
надеюсь, что в ближайшее время 
мы сможем жить вместе», — сказал 
политик.

ПАЛітычНы ПеРАСЛеД


